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صنعت لوازم خانگي كه در پنج سال گذشته 
ب�ا خ�روج نش�ان هاي ال جي و سامس�ونگ 
توانس�ته اس�ت ب�ا داخلي س�ازي قطع�ات 
گاهي با  و كالاها جان ت�ازه اي بگيرد، ه�ر از 
مطرح ش�دن گمانه هايي مبني بر آزاد سازي 
واردات تهديد مي ش�ود. اخيراً ني�ز با تغيير 
دول�ت زمزم�ه آزاد س�ازي واردات ب�دون 
فراهم ش�دن زيرس�اخت هاي لازم ق�وت 
گرفته اس�ت. قطعاً واردات بي روي�ه و بدون 
حس�اب و كتاب به اي�ن صنعت نوپ�ا صدمه 
مي زن�د و  ميليون ها دلار س�رمايه گذاري به 
نابودي كش�يده مي ش�ود، به ويژه اينكه در 
ش�رايط فعلي ركود ش�ديدي بر بازار حاكم 
ش�ده اس�ت و برخ�ي از نش�ان ها ب�ه دليل 
عدم كشش بازار توليدشان را كاهش داده اند. 

       
پيرو تشديد تحريم هاي يك جانبه امريكا در عصر 
برجام، سامسونگ و ال جي كره جنوبي از اولين 
شركت هايي بودند كه با وجود داشتن سهم بازار 
چشمگير با بدعهدي تصميم به خروج رسمي و 
يك طرفه از بازار كشورمان گرفتند تا وابستگي 
خود را به سياست هاي امپرياليستي امريكا نشان 
دهند. با خروج اين نش��ان های لوازم خانگي از 
بازار كش��ورمان، خطوط س��رهم بندي)مونتاژ( 
آنها در داخل كش��ور تعطيل ش��د، در ادامه نيز 
تحديد درآمدهاي نفتي، كشور را با بحران جدي 

مواجه كرد. 
اين چالش ارزي، تحولات مهم��ي را در اقتصاد 
كشور به دنبال داش��ت كه مهم ترين آن جهش 
۳۰۰درصدي نرخ ارز بود، ب��ه طوري كه قيمت 
دلار از ۴ هزار توم��ان به ۱۹ هزار تومان رس��يد 

و دول��ت دوازدهم براي كنترل مخ��ارج ارزي و 
جلوگي��ري از واردات بي روي��ه، ورود كالاهاي 
غيرضروري و مش��ابه توليد داخل از جمله لوازم 

خانگي را به كشور ممنوع اعلام كرد. 
به اين ترتيب واردات لوازم خانگي به كشور ممنوع 
شد. از زمان شروع به كار دولت سيزدهم نيز در 
راس��تاي حمايت از توليد داخل اين ممنوعيت 
ادامه يافت. در اين ميان هرازگاهي شيطنت هايي 
عليه صنعت تازه جان گرفته لوازم خانگي به راه 
مي افتاد. به عنوان مثال در سال۱۴۰۰ شايعه اي 
به راه افتاد مبني بر اينك��ه امريكا موافقت كرده 
است منابع بلوكه ش��ده ايران در كره جنوبی، در 

قالب لوازم خانگي با ايران تسويه شود!
در س��ال هاي۱۳۹7و۱۳۹8، تعطيل��ي خطوط 
س��رهم بندي)مونتاژ( و ممنوعيت واردات لوازم 
خانگي ساخته ش��ده عملًا جريان عرضه به بازار 
مصرف داخلي را دچار خلأ جدي كرد چراكه تا 
زمان حضور دو نشان كره اي سامسونگ و ال جي 
در بازار ايران، عمده بازار لوازم خانگي در اختيار 
اين دو نشان قرار داشت و توليدكنندگان وطني 
سهم چنداني از بازار نداشتند و طبيعتاً توليدشان 
هم بسيار اندك بود، اما با خروج يك طرفه آنها از 
بازار داخلي، توليدكنندگان داخلي توانس��تند 
با اس��تفاده از فرص��ت پيش آم��ده، ركوردهاي 
خوب��ي در توليد ل��وازم خانگي ثب��ت كنند و با 
سرمايه گذاري هاي جديد و عظيمي كه در حوزه 
»تحقيق و توسعه« و »توس��عه خطوط توليد« 
انجام شد، توانس��تند به تدريج خلأ كره اي ها را 

در بازار پر كنند. 
براس��اس آمار، از س��ال۱۳۹7 تا۱۴۰۰ حدود 
5۰۰ ميليون دلار سرمايه گذاري جديد از سوي 

توليدكنن��دگان داخلي براي توس��عه خطوط 
توليد لوازم خانگي انجام ش��د و خطوط توليد 
بي رون��ق و كم كارگر كارخانج��ات داخلي، بار 
ديگر از صفر ش��روع كردند تا بتوانند تقاضاي 

بازار را تأمين كنند. 
در هم��ان س��ال هاي۱۳۹7و۱۳۹8 ب��ه دليل 
كمبود كالا در بازار بسياري از مصرف كنندگان 
با چالش جدي روبه رو شدند و زوج هاي جوان 
براي خريد لوازم خانگي مورد نيازشان چند ماه 
در نوبت توليد ماندند، اما اكنون بعد از گذشت 
پنج سال نه تنها بازار اشباع ش��ده است، بلكه 
برخي برند ها از سال گذش��ته صادرات شان را 

نيز آغاز كرده اند. 
  صرفه جوي�ي ارزي ۲۵۰ ميليون دلاري 

طي ۳سال
بر اساس آمار در سه سال نخست خروج نشان هاي 
خارجي از ايران به صورت ميانگين ۲5۰ ميليون 
دلار ب��ه دلي��ل بومي س��ازي صرفه جويي ارزي 
داشته ايم كه نتيجه تحقيق و توسعه بوده است. 

دبي��ركل انجمن صناي��ع لوازم خانگ��ي ايران 
با تأييد اي��ن مطلب مي گوي��د: در حال حاضر 
7۰درص��د نياز ب��ازار برطرف ش��ده اس��ت و 
۳۰ درص��د از طريق بازار س��ياه قاچ��اق لوازم 
خانگي پاسخ داده مي ش��ود، اگر جلوي قاچاق 
گرفته شود، قطعاً توليدكنندگان اين ظرفيت را 

دارند كه تمام نياز بازار را برطرف كنند. 
اكنون متوس��ط عمق س��اخت داخ��ل در اين 
صنعت بي��ن 7۰ تا 75 درصد اس��ت. اين مهم 
بسته به س��طح فناوري و توس��عه محصولات، 
در تلويزيون ۳5درصد، در وس��ايل گازسوز تا 
۱۰۰ درصد و س��اير كالاهاي برقي حجيم بين 

۶5 تا 75 درصد است. 
عباس هاش��مي، همچنين متوس��ط صادرات 
اين صنعت را در س��ال هاي گذشته بين ۳5۰ تا 
۴۰۰ ميليون دلار برش��مرد كه به طور عمده به 

كشورهاي همسايه و اوراسيا صادر مي شود. 
هاشمي مي افزايد: در سال هاي گذشته ورود به 
بازار روسيه با توجه به لزوم رعايت استانداردهاي 
اروپايي براي صنعتگران ايراني س��خت بود، اما 
امروز با توجه به جنگ اين كش��ور ب��ا اوكراين و 
اعمال تحريم ها عليه روسيه، بازاري پرظرفيت 
براي محصولات ايراني محسوب مي شود. بديهي 
است در شرايطي كه توليدكنندگان داخلي در 
حال انجام س��رمايه گذاري هاي س��نگين براي 
توسعه هستند، از س��رگيري جريان واردات به 

شدت به اين جريان ضربه مي زند. 
   زمينه سازي براي واردات لوازم خانگي 

در روزهاي اخير در پي انتخ��اب رئيس جمهور 
دولت چهاردهم برخي از واردكنندگان كه در پنج 
سال اخير متضرر شده اند، به دنبال زمينه سازي 

براي ازسر گيري واردات لوازم خانگي هستند. 
اين جريان ت��لاش مي كند تولي��دات داخلي را 
بي كيفيت و گران معرفي كند و نبود لوازم خانگي 

خارجي را در بازار پررنگ جلوه دهد. 
طبيعي اس��ت واردات بدون حساب و كتاب اين 
كالاها ضمن خروج ارز از كش��ور  ميليون ها دلار 
س��رمايه گذاري صنايع داخلي را دچار آس��يب 
مي كند و صرفاً س��ود واردات ب��ه جيب افرادي 

خاص روانه مي شود. 
در پنج س��ال گذش��ته ك��ه واردات ممنوعيت 
وجود داشته است، بارها رس��انه ها و كنشگران 
اقتصادي تأكيد كرده اند با ممنوع شدن واردات 
لوازم خانگي، اگر دولت ب��ه نقش خود به عنوان 
تنظيم گر به درس��تي عمل نكن��د و اين صنعت 
را با وجود بالندگ��ي فعلي به حال خود رها كند، 
احتمال شكل گيري آسيب هاي متعدد از جمله 

انحصار و افت كيفيت وجود دارد. 
اكنون نيز در آستانه تشكيل دولت چهاردهم، 
كنشگران معتقدند مس��ئولان مراقب واردات 
بي رويه لوازم خانگي و اين صنعت نوپا باش��ند 
چراكه ه��ر تصميم اش��تباه اين صنع��ت را به 
زمين مي زند و زحمات پنج س��اله صنعتگران 

را پايمال مي كند. 
  ركود در بازار لوازم خانگي 

خبر هاي رس��يده به »جوان« حاكي است در 
سال جاري بازار صنعت لوازم خانگی به شدت 
دچار ركود ش��ده و تقاضا كاهش يافته است، 
از اين رو برخي نش��ان هاي معروف توليدشان 
را كاهش داده ان��د و با نيمي از ظرفيت ش��ان 

فعاليت مي كنند. 
با توجه ب��ه وضعيت موجود، ضروري اس��ت هر 
تصميمي براي واردات ي��ا ادامه ممنوعيت، بايد 
با بازارس��نجي همراه باش��د و از ص��دور مجوز 
بي حساب و كتاب براي واردات پرهيز كرد، ضمن 
اينكه صنعت لوازم خانگي در حال حاضر پيش 
از اينكه به واردات نياز داش��ته باشد، به رايزني و 
تعريف بازار هاي صادراتي نياز دارد تا كارخانجات 

با تمام ظرفيت شان توليد كنند.

۲۵ درصد قبوض برق خانگي تهراني ها 
رايگان شد

مديرعام�ل ش�ركت توزي�ع ني�روي ب�رق ته�ران ب�زرگ 
گف�ت: ۲۵ درص�د قب�وض ب�رق خانگ�ي ص�ادره در ش�هر 
اس�ت.  ش�ده  راي�گان  خردادم�اه  ابت�داي  از  ته�ران 
به گزارش »جوان« به نقل از صداوسيما، »كامبيز ناظريان« با بيان اينكه 
75 درصد مشتركان برق شهر تهران شامل ۳ميليون و5۰۰  هزار مشترك 
داراي تعرفه خانگي هس��تند، گفت: از مجموع يك ميليون و۲۰۰  هزار 
صورتحس��اب برق خانگي صادره در ش��هر تهران از ابتداي خردادماه، 
58۰  هزار صورتحس��اب مش��مول پاداش كاهش مصرف و ۲5 درصد 
قبوض صادره با احتساب پاداش تخصيصي با رقم صفر ريال صادره شده 
است. وي افزود: براي تأمين برق مصرفي ش��هر تهران در ساعات اوج 
بار نياز به ۳۰۰ تا ۳5۰مگاوات انرژي مازاد اس��ت كه تأمين اين ميزان 
انرژي براي ساعاتي محدود از طريق احداث نيروگاه فاقد توجيه فني 
و اقتصادي است و ضروري اس��ت با مديريت بار و توزيع صحيح روند 

مصرف، مصرف برق در ساعات اوج بار تعديل و اصلاح شود. 
مديرعامل ش��ركت توزيع نيروي برق تهران بزرگ با قدرداني از همراهي 
ارزنده شهروندان تهراني در مديريت مصرف برق به پويش با انرژي اشاره 
كرد و گفت: امسال علاوه بر پاداش هاي ريالي اعمال شده روي قبوض برق، 
جوايز متعددي از قبيل خودرو و لوازم خانگي به مش��تركاني كه بتوانند 
حداقل ۱5 درصد مصرف برق خود را كاهش دهند، اهدا مي شود. ناظريان 
از مشتركان تهراني درخواست كرد با توجه به افزايش قابل ملاحظه دماي 
هوا، حداكثر همكاري را در مديريت مصرف برق به عمل آورند و از استفاده 
از تجهيزات برقي پرمصرف در ساعات پيك بار خودداري كنند. وي بيش 
از ۱5 درصد از مصرف برق پايتخت را متعلق به بخش اداري دانست و بيان 
كرد: كاهش ۱۲۰مگاواتي در حوزه مصرف ب��رق ادارات از طريق اجراي 
برنامه هاي مديريت بار محقق شده است و انتظار مي رود با افزايش همكاري 
مشتركان بخش اداري شاهد دستيابي به عدد ۱8۰مگاوات صرفه جويي 
در اين حوزه به صورت تدريجي تا مردادماه باش��يم. مديرعامل ش��ركت 
توزيع نيروي برق تهران بزرگ گفت: تمامي ادارات شهر تهران مجهز به 
كنتور هاي هوشمند هستند و مصرف برق آنان به صورت لحظه اي در حال 
رصد و پايش بوده و در صورت بي توجهي به مصوبه هيئت دولت مبني بر 

لزوم كاهش مصرف، مشمول اعمال محدوديت و قطع برق مي شوند. 
........................................................................................................................

قانون حمايت از مالكيت صنعتي ابلاغ شد
قان�ون حمايت از مالكيت صنعتي از س�وی سرپرس�ت رياس�ت 

جمهوري ابلاغ شد. 
به گزارش »جوان« به نقل از تسنيم، قانون حمايت از مالكيت صنعتي 
كه در جلس��ه علني مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۱ مجلس شوراي اسلامي به 
تصويب رسيد، طي نامه شماره ۶۱۳5۴ مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۱۶ از سوی 
سرپرست رياس��ت جمهوري ابلاغ ش��د. در اين ابلاغيه آمده است: به 
استناد اصل ۱۳۱قانون اساس��ي و در اجراي اصل ۱۲۳قانون اساسي 
جمهوري اسلامي ايران به پيوست »قانون حمايت از مالكيت صنعتي« 
كه در جلس��ه علني سه ش��نبه يكم خرداد ماه ۱۴۰۳مجلس شوراي 
اسلامي تصويب شده و در تاريخ ۱۴۰۳/۳/۲۳ به تأييد شوراي نگهبان 
رس��يده و طي نامه ش��ماره ۱8۲/۱8۱7۴ مورخ ۱۴۰۳/۴/۲ مجلس 

شوراي اسلامي واصل شده است، جهت اجرا ابلاغ می شود. 
........................................................................................................................

 افزايش ۸۰۰مگاواتي 
ظرفيت توليد نيروگاه هاي حرارتي كشور

مديركل نظارت و بهسازي نيروگاه هاي شركت برق حرارتي گفت: براي 
كاهش ناترازي و ايجاد برق پايدار در شبكه سراسري، ظرفيت توليد 
نيروگاه هاي حرارتي كشور حدود ۸۰۰مگاوات افزايش يافته است. 
به گزارش »جوان« به نقل از خبرگزاري صداوسيما، علي اصغر عبدلي با 
اشاره به افزايش ظرفيت توليد نيروگاه ها گفت: يكي از اقدامات وزارت 
نيرو براي تأمين برق مورد نياز ش��بكه علاوه بر اح��داث نيروگاه هاي 

جديد، ارتقاي بهره وري نيروگاه هاي موجود در كشور است. 
وي افزود: براي ارتقاي بهره وري، با پايش عملكرد فني نيروگاه ها، نقاط 
قابل بهبود و مشكلات قابل رفع شناسايي و طرح هاي مربوط تدوين و 
اجرايي شد. مديركل نظارت و بهسازي نيروگاه هاي شركت برق حرارتي 
بيان كرد: در يك سال گذش��ته با اجراي طرح هاي رفع محدوديت در 
تعدادي از نيروگاه هاي منتخب بيش از 8۰۰مگاوات به ظرفيت توليد 
نيروگاه ها افزوده شده و به عبارتي موفق ش��ديم بيش از ۱۰درصد به 

ظرفيت توليد اين نيروگاه ها اضافه كنيم. 
........................................................................................................................

ساخت ۳ هزار ايستگاه شارژ خودروی برقي 
تا پايان امسال

وزي�ر صم�ت گف�ت: ت�ا پاي�ان امس�ال ۳ ه�زار ايس�تگاه 
جدي�د ش�ارژ خودرو ه�اي برق�ي س�اخته خواه�د ش�د. 
به گزارش »جوان« به نقل از خبرگزاري صدا وسيما، عباس علي آبادي، 
وزير صنعت، معدن و تجارت در مراس��م روز صنعت خودرو گفت: در 
س��ال۲۰۲۳ كل درآمد خودرو ۳ هزارو۳5۰ميليارد دلار بوده كه رتبه 
اول درآمدزايي در جهان را داشته و اين در حالي است كه بر اساس آمار، 
كل درآمد كشور از صنعت خودرو 8۴۰ هزارميليارد تومان بوده است 

كه نيمي از بودجه كشور را شامل مي شود. 
وي افزود: صنعت خودرو، نقش بسزايي در ايجاد اشتغال در كشور ايفا 
مي كند، به طوري كه ۶۰صنعت مرتبط با صنعت خودرو است؛ صنعتي 

كه ششمين اقتصاد بزرگ دنيا به حساب مي آيد. 
علي آبادي اضافه كرد: پارسال ۳7خودروس��از يك ميليون و۳۳5 هزار 
خودرو توليد كردند، اما از التهاب بازار كاسته نش��د، ولی با اين تعداد 
توليد خودرو، رتبه ۱۶دنيا را به خود اختصاص داديم و براي سال۱۴۰۳ 

توليد يك ميليون و7۰۰ هزار خودرو را هدف گذاري كرده ايم. 
وزير صمت تش��ريح كرد: تخصيص ارز يكي از مباحث مطرح ش��ده در 
صنعت خودرو اس��ت و هم اكنون ارز چندنرخي عملًا لايه به لايه باعث 
ايجاد فس��اد مي ش��ود. فرض كنيد پارسال به ميزان مش��خصي ارز به 
شركتي پرداخت كرديم و تعدادي كالا وارد كرد، براي امسال پرداخت 
ارز را دو برابر كرديم، اما همان ميزان كالا وارد كرد. به گفته علي آبادي 
۹۰۰ هزار نفر در اين صنعت مشغول كار هستند كه سهم ۱۲درصدي در 
ارزش افزوده كشور دارد، رتبه ايران در توليد خودرو طي سال های۲۰۲۱ 
تا ۲۰۲۳ از ۱8 به ۱۶ رسيد و اگر امسال توليد ثابت بماند به رتبه ۱5 راه 
خواهيم يافت. وزير صمت گفت: بايد صنعت خودرو را از قيمت گذاري 
دستوري نجات دهيم و از آن حمايت كنيم. معتقد نيستم خودروسازان 
ما خوب هستند، همچنين معتقد نيستم خيلي هم بد هستند، اما انتظار 

داريم به سمت توليد خودرو هاي روز و آينده حركت كنيم. 
وي افزود: در موضوع افزايش عمق ساخت داخل، ديدگاه هاي مختلفي 
وجود دارد كه بايد بررس��ي شود، خودروس��ازي در مونتاژ خودرويي 
وارداتي از لاس��تيك ايراني اس��تفاده می كند و مي گوي��د ۲۰درصد، 
داخلي سازي شده كه اشتباه اس��ت و بايد عمق ساخت داخل، بررسي 
شود. علي آبادي با اشاره به راهبرد هاي اصلي در صنعت خودرو گفت: 
برقي سازي راهي است كه بايد به س��مت آن برويم، هم اكنون روزانه 
۱۲۰ميليون ليتر بنزين در سراس��ر كش��ور مصرف مي ش��ود كه بايد 
7ميليون ليتر آن را وارد كنيم، از اين رو برقي سازي راه حلي براي عبور از 
مصرف بنزين است. به گفته وزير صمت، مهم ترين اجزاي قواي محركه 
يك خودروی برقي شامل باتري، موتور، گيربكس و سامانه كنترل است 
كه مي توان در هر كدام اقدام به داخلي سازي كرد، اما در اولويت مي توان 

از باتري شروع و اقدام به ذخيره انرژي كرد.

 الزامات كاهش مصرف بنزين
CNG با استفاده از برق و

برخ�لاف تص�ور عموم�ي ك�ه خودروه�اي هيبري�دي را صرف�اً به 
عن�وان خودروه�اي برق�ي- بنزيني مي شناس�ند، اي�ن خودروها 
مي توانند تركيبي از بنزين- گاز طبيعي نيز باش�ند. به طور عمومي 
خودروي هيبريد خودرويي اس�ت ك�ه از دو منبع ني�روي متفاوت 
براي حركت استفاده كند. اس�تفاده از گاز طبيعي فش�رده به  دليل 
هزينه هاي كمتر اس�تحصال و پالايش نس�بت به بنزي�ن، گزينه اي 
اقتصادي و عمل�ي براي كاهش مص�رف بنزين اس�ت. همچنين گاز 
طبيعي ب�ه وفور در كش�ور ما موجود اس�ت و زيرس�اخت هاي لازم 
براي اس�تفاده از آن در خودروها تا حد زيادي فراهم ش�ده اس�ت. 

         
در حال حاضر، خودروهاي موجود در كش��ور عمدت��اً تنها از يك نوع 
سوخت، يعني بنزين استفاده مي كنند. اين وابستگي شديد به بنزين 
نه تنها باعث افزايش مصرف اين سوخت فسيلي مي شود، بلكه امنيت 
انرژي كش��ور را نيز كاهش مي دهد. با توجه به اينكه مصرف بنزين در 
سطح بالا باعث فشار بر منابع نفتي و افزايش هزينه هاي ارزي مي شود، 
تنوع بخشي به سوخت هاي مورد استفاده در خودروها از جمله استفاده 
از تركيباتي مانند برق و گاز طبيعي، مي تواند به بهبود امنيت انرژي و 

كاهش وابستگي به بنزين كمك كند. 
   »خودروهاي هيبريدي« راه حل منطقي رفع ناترازي بنزين

سجاد اعياني، كارشناس انرژي به »جوان« مي گويد: يكي از راه حل هاي 
مؤثر براي مواجهه با اين چالش ها، توس��عه و اس��تفاده از خودروهاي 
هيبريدي اس��ت. خودروهاي هيبريدي به دليل قابليت استفاده از دو 
نوع س��وخت به  صورت همزمان، نه تنها مي توانند به  طور قابل توجهي 
مصرف بنزين را كاهش دهند، بلكه نقش بس��زايي در كاهش آلودگي 
هوا و بهبود كيفيت زيس��ت محيطي ايفا كنند. اين خودروها علاوه بر 
بنزين مي توانند از برق يا گاز طبيعي فشرده )CNG( به  عنوان سوخت 
جايگزين استفاده كنند. اين ويژگي ها باعث مي شود خودروي هيبريدي 
به  عنوان يك راه حل منطقي و كارآمد براي رفع ناترازي بنزين در كشور 

مطرح شود. 
اين كارشناس انرژي خاطرنش��ان مي كند: برخلاف تصور عمومي كه 
خودروهاي هيبري��دي را صرفاً به  عنوان خودروه��اي برقي- بنزيني 
مي شناسند، اين خودروها مي توانند تركيبي از بنزين- گاز طبيعي نيز 
باشند. به طور عمومي خودروي هيبريد خودرويي است كه از دو منبع 
نيروي متفاوت براي حركت استفاده كند. استفاده از گاز طبيعي فشرده 
به  دليل هزينه هاي كمتر استحصال و پالايش نسبت به بنزين، گزينه اي 
اقتصادي و عملي براي كاهش مصرف بنزين است، همچنين گاز طبيعي 
به وفور در كشور ما موجود است و زيرساخت هاي لازم براي استفاده از 

آن در خودروها تا حد زيادي فراهم شده است. 
وي ادامه مي دهد: از س��وي ديگر، خودروهاي هيبريدي برقي نيز به 
دليل قابليت ش��ارژ خودكار يا اتوش��ارژ، بدون نياز به زيرساخت هاي 
پيچيده، مي توانند برق مصرفي خ��ود را از طريق بازيابي انرژي حين 
حركت تأمين كنن��د. اين ويژگي ع��لاوه بر كاهش مص��رف بنزين، 
باعث افزايش كارايي و بهره وري انرژي مي ش��ود و ب��ه  طور همزمان 
آلودگي هاي زيست محيطي را كاهش مي دهد. اين كارشناس انرژي 
اظهار داش��ت: دولت نقش كليدي در حمايت و توسعه اين فناوري ها 
دارد. با برنامه ريزي هاي دقيق و اجراي سياست هاي حمايتي، مي توان 
به س��مت آينده اي با خودروهاي پاك تر و مصرف س��وخت بهينه تر 
حركت كرد. اين اقدامات نه تنها به كاه��ش هزينه هاي ارزي و بهبود 
اقتصادي كشور كمك مي كند، بلكه به حفظ سلامت عمومي و بهبود 
كيفيت زندگي نيز مي انجامد، از اين  رو رفتن به س��مت خودروهاي 
هيبريدي، چه برقي و چه CNG، ضرورتي اجتناب ناپذير براي كاهش 

مصرف بنزين و بهبود شرايط زيست محيطي كشور است. 
  كاهش وابستگي به بنزين و بهبود وضعيت سوخت در كشور 

علاءالدين بروجردي، نماينده دوره دوازدهم مجلس شوراي اسلامي با اشاره 
به هزينه هاي ارزي ناترازي بنزين ب��ه »جوان« مي گويد: با توجه به افزايش 
روزافزون مصرف بنزين در كش��ور و نياز به واردات آن ب��ا هزينه هاي ارزي 
گزاف، منطقي ترين و كارآمدترين راه حل براي رفع اين ناترازي، توس��عه و 
توليد خودروهاي هيبريدي است. خودروهاي هيبريدي به دليل استفاده از 
دو نوع سوخت به  صورت همزمان مي توانند نقش بسزايي در كاهش وابستگي 
به بنزين و مصرف بهينه س��وخت ايفا كنند. اين خودروه��ا علاوه بر بنزين 
مي توانند از س��وخت ديگري نظير برق يا گاز طبيعي استفاده كنند كه اين 
ويژگي ها باعث كاهش چشمگير مصرف بنزين و افزايش بهره وري مي شود. 
وي مي افزاي��د: خودروه��اي هيبري��دي برقي ب��ه  خص��وص از اين جهت 
مقرون به صرفه هس��تند كه مي توانند برق مصرفي خود را از طريق ش��ارژ 
خودكار يا اتوشارژ تأمين كنند. اين به معناي آن است كه برق مصرفي اين 
خودروها از شبكه تأمين برق شهري نيست و از خود خودرو در سرازيري ها و 
سرعت هاي بالا تأمين مي شود. اين ويژگي علاوه بر كاهش هزينه ها، مصرف 
بنزين را نيز كاهش داده و به تبع آن آلودگي محيط زيست را كمتر مي كند. 
اين نوع خودروها نه تنه��ا در كاهش مصرف بنزين مؤثرن��د بلكه با كاهش 
انتشار گازهاي آلاينده، به بهبود كيفيت هوا نيز كمك مي كنند. اين نماينده 
ادامه مي دهد: علاوه بر خودروهاي هيبريدي برقي، استفاده از CNG و گاز 
طبيعي نيز به  عنوان يك سوخت جايگزين منطقي و اقتصادي مطرح است. 
گاز طبيعي در كشور ما به وفور يافت مي شود و هزينه استحصال و پالايش آن 
نيز به  مراتب كمتر از بنزين است. تجربه موفق دهه8۰ در تبديل خودروهاي 
بنزيني به CNG نيز نشان مي دهد اين رويكرد مي تواند به  صورت گسترده 

در كاهش مصرف بنزين و هزينه هاي مرتبط با واردات آن مؤثر باشد. 
بروجردي خاطرنشان مي كند: اگرچه حركت به سمت خودروهاي برقي 
يكي از اهداف بلندمدت كشور است، اما زيرس��اخت هاي لازم براي اين 
خودروها هنوز به  طور كامل فراهم نشده است. در مقابل، CNG به دليل 
دسترسي آسان و زيرساخت هاي موجود، گزينه اي عملي و مقرون به صرفه 
براي كاهش مصرف بنزين و آلاينده هاي محيطي است. تركيب استفاده 
از خودروهاي هيبريدي و CNG مي تواند به  طور قابل توجهي به كاهش 
وابستگي به بنزين و بهبود وضعيت سوخت در كشور كمك كند. وي ادامه 
مي دهد: مجلس مي تواند به موض��وع واردات خودروهاي هيبريدي نيز 
ورود كند تا خودروسازهاي داخلي در يك بازار رقابتي به توليد بپردازند و 
توليدات خود را ارتقا دهند. با ايجاد فضاي رقابتي، خودروسازهاي داخلي 
مجبور خواهند شد به تكنولوژي هاي روز دنيا، نظير خودروهاي هيبريدي 
روي بياورند كه اين امر نه تنها به بهبود كيفيت و كارايي خودروها منجر 
مي شود، بلكه به كاهش وابس��تگي به بنزين نيز كمك مي كند. در حال 
حاضر، سبد سوخت كشور تنوع چنداني ندارد و به شدت به بنزين وابسته 
است. اين وابس��تگي زياد به بنزين، باعث ناترازي در مصرف و توليد آن 
شده و كشور را مجبور به واردات بنزين با هزينه هاي ارزي بالا كرده است. 
واردات بنزين راه حلي پايدار براي اين مشكل نيست و تنها به  عنوان يك 
مسكن موقت عمل مي كند. براي جبران اين ناترازي و كاهش هزينه هاي 
ارزي، بايد به دنبال راه حل هاي پايدارتر باش��يم. يك��ي از اين راه حل ها، 
توسعه و اس��تفاده از خودروهاي هيبريدي اس��ت كه با مصرف كمتر و 
كارايي بيشتر مي توانند به حل اين مسئله كمك كنند و كشور را به سمت 

استقلال انرژي و كاهش وابستگي به سوخت هاي فسيلي سوق دهند. 
بروجردي در پايان تأكيد مي كند: دولت بايد با پش��تكار و جديت لازم به 
اجراي طرح هاي توسعه خودروهاي هيبريدي و استفاده از سوخت هاي 
جايگزين بپردازد. اين اقدامات نه تنها به صرفه جويي در مصرف سوخت و 
كاهش هزينه هاي ارزي كمك مي كن��د بلكه بهبود كيفيت هوا و كاهش 
آلودگي هاي زيس��ت محيطي را نيز به همراه دارد. با بهره گيري از تجارب 
كشورهاي پيش��رفته و اجراي سياست هاي مناس��ب، مي توان به سمت 

آينده اي با خودروهاي پاك تر و مصرف سوخت بهينه تر حركت كرد.

»جوان« وضعيت صنعت لوازم خانگي را بررسي مي كند

صنعت لوازم خانگي بازارسازي مي خواهد نه واردات
 صنعت لوازم خانگي در حال حاضر پيش از اينكه به واردات نياز داشته باشد، به رايزني و تعريف بازار هاي صادراتي نياز دارد 

تا كارخانجات با تمام ظرفيت شان توليد كنند

معاون امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي 
با اعلام اينكه ايران در س�ال جاري علاوه 
ب�ر خودكفايي مطل�ق در تولي�د گندم به 
مازاد توليد در اين محصول اس�تراتژيك 
مي رسد، گفت: تاكنون 4۶ درصد مطالبات 
گندمكاران پرداخت شده و از هفته آينده 
پرداخت پول كش�اورزان تسريع مي يابد. 

       
به گزارش »جوان« به نق��ل از ايرنا، عليرضا 
مهاجر ضمن تش��ريح وضعيت توليد گندم 
و س��اير محص��ولات زراعي اف��زود: با وجود 
خشكس��الي در س��ال۱۴۰۰، ۴/5ميلي��ون 
تن گندم خريداري ش��د و س��ال۱۴۰۱ هم 
با وجود تداوم خشكس��الي مي��زان خريد به 
7/5ميليون تن و در سال گذشته نيز با خريد 
۱۰/5ميليون تن گندم، در بخش نان خبازي 

به خودكفايي رسيديم. 
معاون وزير جهاد كشاورزي افزود: امسال هم 
به واسطه رحمت الهي و با برنامه ريزي هايي 
انجام ش��ده و به خصوص زحمت كشاورزان 
عزيز، در اين محصول اس��تراتژيك علاوه بر 

خودكفايي مطلق به مازاد توليد مي رسيم. 
وي گف��ت: اكن��ون مي��زان خريد گن��دم از 
۶/5ميليون تن سال گذش��ته كه ما را در نان 
خودكفا ك��رد، بيش از 7۰۰ هزار تن بيش��تر 
شد، علاوه بر اينكه هنوز اس��تان هاي غربي 
و سردسير كش��ور مثل اس��تان كردستان، 
آذربايجان شرقي و آذربايجان غربي در ابتداي 

خريد قرار دارند. 
   4۶ درص�د مطالب�ات كش�اورزان 

پرداخت شد
مهاجر درباره وضعي��ت مطالبات و پرداخت 

پول گندم ني��ز گفت: تقريباً ش��رايط خيلي 
خوبي در حال طي ش��دن اس��ت، ش��ركت 
بازرگاني دولتي و همكاران مان در سراس��ر 
كش��ور، خري��د گن��دم را انج��ام مي دهند. 
خوش��بختانه تاكن��ون بي��ش از ۴۶ درصد 
مطالبات كشاورزان نيز پرداخت شده است، 
كل اين مطالبات بيش از ۱۱۳همت است كه 
حدود 5۳همت آن پرداخت شده و اميدواريم 
در چند روز آينده با كمك س��ازمان برنامه و 
بودجه، بقيه مطالبات كش��اورزان به تدريج 

پرداخت شود. 
مع��اون وزير جهاد كش��اورزي يادآور ش��د: 
يكي از درخواست ها و آرزوهاي حضرت امام 
خميني)ره(، بحث خودكفايي در گندم بود. 
بعد از ايش��ان رهبر معظم انقلاب هم همين 
علاقه را داشتند. اين اتفاق خوشبختانه افتاد و 

كشور در گندم به خودكفايي رسيد. 
وي توضي��ح داد: متأس��فانه يك مش��كل 
اساسي در كش��ور وجود دارد كه بايد همه 
مسئولان نظام آن را حل كنند و آن علاقه 
به واردات است كه بسيار جذاب تر از توليد 
بوده و به گونه اي اس��ت كه به محض اينكه 
كمبودي ايجاد  شود، به جاي جست وجوي 
راه هاي داخلي فوراً محص��ول مدنظر وارد 
و همه برنامه هاي بسترس��از توليد را دچار 

بحران مي كنيم. 
  تس�ريع در پرداخ�ت مطالب�ات 

گندمكاران از هفته آينده
مهاجر يكي از اي��ن برنامه ريزي هاي غلط را 
در نحوه پرداخت مطالبات بحق كش��اورزان 
معرف��ي ك��رد و اف��زود: خودم��ان را جاي 
كشاورزاني بگذاريم كه ۹ماه سال كار كردند، 

زحمت كش��يدند، هزينه ه��م كردند، الان 
هزينه ها بالاست و كم نيست، يعني مي روند 
وام مي گيرند، بعد اي��ن وام را بايد بپردازند. 
اگر پول گندم را بموقع پرداخت نكنيم، آنها 
نمي توانند سررسيد وام را بپردازند و بانك از 

آنها جريمه، ضرر و زيان و سود مي گيرد. 
معاون وزير جهاد كشاورزي بيان كرد: قسمت 
دوم اين است كه كشاورز بعد از اين محصول 
بايد يك محصول ديگر بكارد و براي كاش��ت 
آن محصول و تأمين نه��اده و بذر نياز به پول 
دارد، واقعاً از اين كشاورزان نجيب كه به نداي 
رهبر و مسئولان ش��ان توجه و گندم كاشته 
و برداش��ت كردند و نجيبانه و صبورانه صبر 
مي كنند، عذر مي خواهم، ما مس��ئولان بايد 

قدر اين كشاورزان زحمتكش را بدانيم. 
وي تأكي��د ك��رد: متأس��فانه بودجه ريزي و 
بودجه سازي ما در اين زمينه كاملًا حكيمانه 
نيس��ت، براي خريد گندم بايد س��ازوكاري 
در بودج��ه تعيين كنيم تا ب��دون دغدغه، به 
محض اينكه زارع محصول��ش را تحويل داد، 
پولش را پرداخت كنيم. در حال حاضر با توجه 
به نويد س��ازمان مديري��ت برنامه وبودجه و 
سازمان هدفمندي يارانه ها، پرداخت مطالبات 
كشاورزان تسريع مي شود و انتظار مي رود از 

هفته آينده پرداخت ها انجام شود. 
  افزايش توليد دانه هاي روغني 

در سال جاري
مهاجر درباره خريد تضميني دانه هاي روغني 
هم با اش��اره به افزايش توليد در سال جاري 
گفت: براي كلزا با توجه به تنگناهاي مالي كه 
وجود داشت، وزارت جهاد كشاورزي برنامه اي 
را تدوين كرد كه در برابر واردات، كساني كه 

واردات دانه هاي روغني، كنجاله و روغن انجام 
مي دهند، خريد داخل را هم بايد انجام دهند 
كه خوش��بختانه تقريباً بي��ش از ۹۰ درصد 
دانه كلزا خري��داري و حدود 5۰ درصد طلب 

كشاورزان هم پرداخت شده است. 
مع��اون وزير جه��اد كش��اورزي ادام��ه داد: 
متأس��فانه تنها اس��تاني كه مقداري مشكل 
داريم، اس��تان گلس��تان اس��ت، زيرا بخش 
خصوصي كه تعهد داده بود تا خريد را انجام 
دهد و پول را پرداخت كند، به تعهدش بموقع 
عمل نكرده اس��ت كه خوشبختانه وزارتخانه 
روز چهارشنبه با آنها جلسه اي گذاشت و قول 
دادند به زودي مطالبات كش��اورزان استان 
گلس��تان هم پرداخت ش��ود، البته دانه هاي 
روغني فقط كلزا نيست، الان زمان برداشت 
كاملينا، گلرنگ و آفتابگردان هم اس��ت كه 

شامل اين برنامه مي شوند. 
   پرداخت يارانه بذر 

به توليدكنندگان به  زودي
وي ب��ا بي��ان اينكه ب��ه  زودي ياران��ه بذر به 
توليدكنن��دگان بذور پرداخت خواهد ش��د، 
بيان ك��رد: وزارت جهاد كش��اورزي با كمك 
بانك كشاورزي اين پرداخت را انجام مي دهد 
كه جا دارد از اين بانك به دليل تسهيلاتي كه 
در اختيار توليدكنندگان بذر قرار داده است، 

قدرداني كنم. 
مهاجر گفت: ما ش��ركت خدم��ات حمايتي 
داريم كه تأمين كننده كودهاي پايه اس��ت. 
با وج��ود اينك��ه اين ش��ركت را متأس��فانه 
نتوانس��تيم از لحاظ مالي حماي��ت كنيم، با 
توجه به اعتباراتي كه داش��تند، توانستند تا 

ميزان زيادي كود را تأمين كنند.

ايرانازخودكفاييمطلقبهمازادتوليدگندمميرسد
كشاورزي
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